
Aan: 
de heer G.J. Schuinder 

(i.a.a. de overige Statenleden) 

Assen, 12 maart 2024 
Ons kenmerk 11/5.7/2024000371 
Behandeld door thema Landbouw en landgebruik  
Onderwerp: Beantwoording schriftelijke vragen ex artikel 41 Reglement van orde 
over grondaankoop Prolander 

Geachte heer Schuinder, 

In uw brief van 1 maart 2024 stelde u een aantal vragen over grondaankoop 
Prolander. Deze vragen beantwoorden wij als volgt. 

Vraag 1 
Op basis van welke opdracht wordt grond aangekocht en in hoeverre gaat  
Prolander proactief op zoek naar beschikbare gronden of voert Prolander enkel 
op verzoek van de Provincie deze taak uit? 

Antwoord 1 
Voor de realisatie van de doelen in het Programma Natuurlijk Plat-
teland (PNP) is grond van groot belang.  
Prolander is onze eigen uitvoeringsorganisatie die belast is met de 
uitvoering hiervan in opdracht van de provincie. Jaarlijks wordt met 
Prolander een prestatieovereenkomst (PPO) afgesloten. De PPO is de 
opdracht van de provincie aan Prolander voor de grondopgave: 
• het aantal te realiseren NNN-hectares (Natuur Netwerk Nederland) 

door aankoop of particulier natuurbeheer; 
• het aantal te verwerven hectares ruilgrond voor gebiedsprocessen. 
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Vraag 2 
Zoals BBB kan terugvinden is de voornaamste aankoop opdracht in het kader van 
de Bomen & Bossenstrategie en het NNN. Waar ligt het criterium voor de keuze 
aankoop in plaats van de grond bij de eigenaar te laten? 
 

Antwoord 2 
Die keuze ligt bij de grondeigenaar zelf; als de grondeigenaar zelf 
natuur of bos wenst te realiseren op de gronden dan kan daar een 
subsidie voor worden aangevraagd. 

 
 
Vraag 3 
Sinds het Natuurpact 2013 zijn gronden aangekocht. Is de B&B strategie en het 
NNN een uitbreiding ten opzichte van het toenmalige EHS? 

 
Antwoord 3 
Er is 11.522 ha NNN verworven. De restant verwervingsopgave is 
2.100 ha. 
In het Natuurpact hebben provincies en het Rijk afgesproken lan- 
delijk 80.000 ha nieuwe natuur te realiseren (periode 2011 tot 2027). 
De hectares zijn nodig om het NNN af te ronden en de natuur te ver-
sterken. Voor Drenthe is de opgave 13.600 ha groot. Conform de  
Negende Voortgangsrapportage Natuur (VRN) heeft Drenthe per 
1 januari 2023 nog een restantopgave van 6.488 ha in te richten NNN. 
Afgelopen jaren (2011 tot eind 2022) is er dus 7.112 ha natuur gerea-
liseerd.   
 

 
Vraag 4 
Gronden die aangekocht worden door andere partijen dan Prolander, vallen die 
ook onder NNN of de B&B strategie? Bijvoorbeeld “Land van ons”? 

 
Antwoord 4 
Wanneer eigenaren zelf natuur willen ontwikkelen door middel van 
particulier natuurbeheer telt dit mee in de opgaven van de provincie. 
De eigenaar vraagt immers voor de omvorming en inrichting naar  
natuur subsidie aan. Omvorming naar natuur is alleen mogelijk  
indien de gronden onderdeel zijn van het NNN of de opgave in het 
kader van de Bomen- & Bossenstrategie.  
 
“Land Van Ons” vormt geen gronden om naar natuur. Zij houden de 
aangekochte gronden landbouwkundig in gebruik. 
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Vraag 5 
De emissierechten van de opgekochte bedrijven worden ingenomen voor de pro-
vincie. Hoeveel is dit tot 1 januari 2024 en wat wordt met deze rechten gedaan? 
Gezien de laatste jurisprudentie hoeft dit niet geheel ten goede te komen aan de 
natuur en dus kunnen PAS melders hiermee uit de voeten? Zo niet, waarom niet? 

 
Antwoord 5 
De provincie heeft sinds 2018 een twintigtal veehouderijen aan- 
gekocht voor de realisatie van doelen in het landelijk gebied. Een 
deel van de bedrijfslocaties is nodig voor bedrijfsverplaatsing. Om de 
juiste keuze te kunnen maken, is het nodig dat er duidelijkheid ont-
staat over de toekomstige doelen in het landelijk gebied. Tot die tijd 
blijven de bedrijven met een agrarische bestemming deel uitmaken 
van de grondvoorraad en kan er nog geen besluit genomen worden 
over hoe de locatie plus stikstofruimte ingezet kan worden. Deze be-
drijven hebben samen een vergunning voor 36 ton ammoniakemissie. 
Van twee aangekochte bedrijven is de vergunning ingetrokken als 
gevolg van een gerechtelijke procedure. Deze stikstofruimte (5 ton) 
vervalt voor het houden van vee.  

 
 
Vraag 6 
Hoe zijn de verhoudingen tussen wie wat doet? Grond wordt door Prolander  
gekocht en dan? Wie zorgt voor alle (administratieve) stappen en de bewaking 
daarop? 

 
Antwoord 6 
Het aankoopproces verloopt als volgt:  
1. een agrariër/grondeigenaar meldt zich vrijwillig met een verzoek 

tot aankoop van zijn boerderij of een deel van de agrarische per-
celen; 

2. Prolander voert een persoonlijk (perspectief)gesprek met de  
agrariër om kennis te maken, de achtergronden te horen en de 
wensen te verkennen. In dit gesprek wordt gesproken over de 
mogelijkheid van zelfrealisatie, ruiling van grond en/of aankoop 
door de provincie; 

3. alle aan- en verkopen worden afgestemd met de provincie en op 
transactiebasis worden afspraken vastgelegd; 

4. als het resultaat is dat de grondeigenaar wenst te verkopen,  
analyseert de provincie op ambtelijk niveau de aankoop- 
mogelijkheid; 

5. de taxatie vindt plaats door onafhankelijke gecertificeerde  
taxateurs op basis van marktwaarde; 

6. het college van Gedeputeerde Staten neemt een besluit  
(mandaat) tot aankoop (>1 miljoen); 

7. bij alle transacties wordt open, transparant en marktconform  
gewerkt. 
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• Prolander beheert het vastgoed registratie en informatiesysteem 
waarin het bezit van de provincie is opgenomen. Hierbij is inzich-
telijk het totale bezit, de toename (aankopen) en afname (verko-
pen) van het bezit in een bepaalde periode.  

• Prolander is verantwoordelijk voor het aan- en verkoopproces en 
de administratie en archivering daarvan. 

 
 
Vraag 7 
Is inzichtelijk welke gronden gekocht zijn door Prolander als ruilgrond? We ont-
vangen hier graag een overzicht van. 

 
Antwoord 7 
Er zijn twee categorieën grond binnen de grondvoorraad van de pro-
vincie: 
• gronden binnen het NNN 
• ruilgrond 
Per 1 januari 2024 is de verdeling van de huidige grondvoorraad van 
de provincie als volgt: 
• binnen NNN  1.231 ha 
• ruilgrond  1.678 ha 
Totaal              2.974 ha 
Zie ook bijgevoegd kaartje. 
 

 
Vraag 8 
Hoe wordt het proces van verplaatsen gestimuleerd door de provincie? 

 
Antwoord 8 
Het verplaatsen van een bedrijf gebeurt als dat de wens van een  
eigenaar is en het past binnen de gebiedsprocessen. 
Daarvoor is het nodig dat de doelen in het landelijk gebied duidelijk 
zijn en er sprake is van no regret.  

 
 
Vraag 9 
In het PPO 2023 staat dat er nog 2.362 hectare grond beschikbaar moet komen 
tbv NNN. Hoe is de stand nu? 

 
Antwoord 9 
Zie antwoord bij 3: 
Er is 11.522 ha NNN verworven. De restant verwervingsopgave is 
2.100 ha (cijfers op basis van de VRN). 
Conform de Negende Voortgangsrapportage Natuur (VRN) heeft 
Drenthe per 1 januari 2023 nog een restantopgave van 6.488 ha in te 
richten NNN. Hiervan moet nog ruim 2.100 ha worden verworven.  
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Vraag 10 
Hoeveel van de 140 miljoen Euro is al verworven grond en hoeveel is nog open-
staand krediet? Met andere woorden, wat zit er in die 140 miljoen? En daarnaast: 
als er 70 miljoen Euro extra krediet komt zijn dan alle opgaven bekostigd? Zo 
niet, wat dan? 

 
Antwoord 10 
Per 01-03-2024 is de uitputting van het Investeringskrediet als volgt. 
Eindstand vorig jaar 
(31/12/2023)  €        120.894.635  

Realisatie aankopen  €           1.593.401  

Realisatie verkopen  €               -80.434  

Overeenstemming aankopen  €           2.915.496  

Onderhandelen aankopen  €         12.256.108  

   

   €        137.579.206  

Beschikbaar krediet  €        140.000.000  

Restant vrije bestedings-
ruimte  €           2.420.794 
 
Het investeringskrediet is benodigd voor het opbouwen van een tij-
delijke grondvoorraad om de provinciale doelen in de gebiedsproces-
sen te kunnen faciliteren. Uiteindelijk doel is dat alle grond en ge-
bouwen na realisatie van de doelen weer worden verkocht en dat 
daarmee het investeringskrediet weer op nul komt. 
De restantopgave NNN in combinatie met het grote aantal agrarische 
ondernemers dat vrijwillig zoekt naar een oplossing via verkoop,  
ruiling of verplaatsing zorgt voor intensivering van de grondvoorraad 
in de bestaande gebiedsprocessen. Dit maakt dat de voorraad grond 
van de provincie stijgt en dat er voldoende investeringskrediet aan-
wezig moet zijn om hierin te kunnen faciliteren. Door boeren in hun 
eigen wens te faciliteren, bouwt de provincie een grondvoorraad op, 
waarmee na de uitwerking van de gebiedsplannen slagvaardig ge-
handeld kan worden. Hierdoor kan ruimte ontstaan voor blijvende 
landbouwbedrijven en komen er tegelijkertijd (via kavelruil) gronden 
vrij die essentieel zijn voor het functioneren van het natuur- en  
watersysteem. Om adequaat de (strategische) kansen die zich aan-
dienen in het kader van het PNP te kunnen benutten, is uitbreiding 
van het investeringskrediet daarom essentieel en is een verhoging 
naar € 210 miljoen passend voor de komende periode. 
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Uit een analyse van de wensen van grondeigenaren blijkt een ruil-
grondbehoefte van bijna 900 ha. Dit betekent dat er 900 ha binnen 
het NNN ligt waarvan de eigenaar aangeeft met ruilgrond gecom-
penseerd te willen worden. Daar komt vaak bij dat die eigenaar ook 
de aanliggende landbouwgrond wenst te verkopen en voor het  
totaal elders gecompenseerd wenst te worden. Uitgaande van een 
factor 1,3 betekent dit dat de provincie circa 1.300 ha aan geschikte 
ruilgrond op voorraad moet hebben om  tot vrijwillige ruiling of  
kavelruil komen. Met een gemiddelde hectareprijs van € 70.000,-- be-
tekent dit een extra voorraad ruilgrond van € 91 miljoen.  
 
 

Vraag 11 
Natuur verbeteren begint bij goed en gedegen onderhoud en herstel; om natuur-
doelen te realiseren ga je eerst je bestaande arsenaal goed herstellen/onder- 
houden. Is het in beeld (en dan niet de NDA’s) hoe de opdracht van onderhoud 
eruit ziet en hoe is er controle op de uitvoering?  

 
Antwoord 11 
Natuur onderhouden/herstellen doen wij via twee sporen: Natuur- 
beheer en Natuurontwikkeling.  
  
Natuurbeheer 
De provincies willen de natuurwaarden behouden en verder ontwik-
kelen. Daarom verlenen zij subsidie aan beheerders van natuur via 
het Subsidiestelsel Natuur en Landschap (SNL). Het SNL is een lan- 
delijk stelsel en biedt de instrumenten om te komen tot een effi- 
ciënte uitvoering van het (agrarisch) natuurbeheer. Het SNL heeft 
één gemeenschappelijke en uniforme “natuurtaal”, de Index Natuur 
en Landschap. De index beschrijft de typen natuur, agrarische natuur 
en landschap in Nederland. Alle partijen die betrokken zijn bij de uit-
voering van het SNL hanteren deze taal. Daarmee weten wij met el-
kaar welke natuur waar aanwezig is en/of wordt ontwikkeld.  
 
Jaarlijks geeft de provincie de subsidiemogelijkheden voor beheer en 
ontwikkeling aan op de kaarten en in de tekst van het Natuurbeheer-
plan. Hoe hier gebruik van gemaakt kan worden, staat in het provin-
ciale openstellingsbesluit. Zowel particulieren, agrariërs als natuur-
beheerders kunnen hier gebruik van maken als ze voldoen aan de 
voorwaarden.  
  
Als provincie zien wij er via het beheerdersgesprek op toe dat het be-
heertype waarvoor de beheerder subsidie aanvraagt ten minste 
wordt behouden of ontwikkeld. Daarbij vindt controle van de uit-
voering plaats op basis van certificering. Door middel van het  
Certificaat Natuurbeheer toont de beheerder aan dat deze weet wat 
goed onderhoud is en dat hij/zij kan verantwoorden wat er wordt 
uitgevoerd. Certificering vindt plaats via de Stichting Certificering 
SNL.  
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Natuurontwikkeling  
Om het verdere herstel van de bestaande natuur te bespoedigen én 
de natuurkwaliteit in Nederland te behouden, is in het Natuurpact 
(2013) tussen provincies en het Rijk afgesproken landelijk 80.000 ha 
nieuwe natuur te realiseren (periode 2011 tot 2027). De hectares zijn 
nodig om het NNN af te ronden en de natuur te herstellen en te ver-
sterken.  

 
 
Vraag 12 
Boeren in NNN gebieden weten niet wat er met hun grond kan of niet kan; ze 
worden niet op de hoogte gebracht en nergens is te zien wat kan en niet kan; 
plannen zijn er nog niet. Er wordt gewoon gekocht omdat iemand het kaartje 
heeft ingekleurd. Kan de provincie helder en duidelijk aangeven welke gebieden 
beperkt worden in de mogelijkheden en welke niet? Dus wat mag in NNN, wat in 
GBDA etc. Wij ontvangen graag een overzicht wat waar wel kan.  
 

Antwoord 12 
De provincie is voornemens om gronden die begrensd zijn in het  
kader van het Natuurpact om te vormen naar natuur. Deze percelen 
zijn nodig om het NNN af te ronden en de natuur te herstellen en te 
versterken. Het beheer en ontwikkeling van gronden binnen het 
NNN staan in het Natuurbeheerplan. Nadat de percelen zijn om- 
gevormd naar natuur is agrarisch gebruik niet meer mogelijk.  
Eigenaren die belang hebben in particulier natuurbeheer kunnen een 
gesprek aanvragen bij Prolander. In dit gesprek wordt uitgelegd wat 
particulier natuurbeheer inhoud.  

 
 
Vraag 13 
Hoeveel van de 114 bedrijven hebben hun bedrijf daadwerkelijk te koop staan en 
laten jullie meebieden? Daarnaast: hoeveel van deze bedrijven vallen onder LBV+ 
regeling en hoeveel daarvan zijn geschikt als ruilgrond of landingsplaats? 
 

Antwoord 13 
In 2021 voerden de provincies de landelijke Maatregel Gericht  
Opkoop (MGO-1) uit voor vrijwillige aankoop van veehouderijen. In 
Drenthe meldden zich voor deze regeling in eerste instantie 40 agra-
riërs. Uiteindelijk zijn er in Drenthe vier bedrijven in het kader van 
deze regeling aangekocht. Voor de overige bedrijven bleken vooral 
de complexe voorwaarden reden om geen gebruik te maken van de 
regeling. Bij deze groep agrariërs bleef echter wel een wens naar 
maatwerk voor hun bedrijfssituatie bestaan in afwachting van  
nieuwere regelingen die bij het Ministerie van Landbouw, Natuur en 
Voedselkwaliteit (LNV) in voorbereiding zijn. Inmiddels hebben 164 
agrarische ondernemers de provincie benaderd voor meer informatie 
over hun toekomst naar aanleiding van de MGO-1 en later ver- 
schenen Kamerbrieven. 
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• Van deze 164 dossiers zijn er inmiddels 46 afgesloten; de vraag 
van de desbetreffende agrariër is beantwoord of men heeft zelf 
aangegeven van de lijst te willen.  

• 62 dossiers lopen in het kader van de Aanpak Piekbelasting via het 
Ministerie van LNV (RVO). Met 14 ondernemers is Prolander in ge-
sprek om de mogelijkheden te verkennen voor aankoop van het 
agrarische bedrijf of een deel van de agrarische percelen.    

• 23 ondernemers worden momenteel bezocht door de erfver- 
kenners van Prolander om in het kader van de beantwoording de 
vraagstelling van de ondernemer scherper te krijgen. 

• Ten slotte zijn er 19 dossiers waarin momenteel concreet om 
maatwerk wordt gevraagd aan de provincie. 

 
 
Vraag 14 
Als we het investeringskrediet niet ophogen naar 210 miljoen Euro kunnen we 
dus straks geen boeren meer verplaatsen / pas melders helpen of (ruil)grond aan-
kopen?  
 

Antwoord 14 
Met een ophoging en uitbreiding van het investeringskrediet wordt 
beoogd de doelen van het in 2022 geactualiseerde PNP en de bijbe-
horende versnellingsagenda (realisatie NNN, KRW en verbetering 
landbouwstructuur) te realiseren door de aankoop van grond binnen 
het NNN en geschikte ruilgrond voor toekomstige kavelruilen en 
eventuele bedrijfsverplaatsingen.   
 
Als er geen verhoging komt dan betekent dat  dat wij stoppende 
boeren die op vrijwillige basis en op hun eigen verzoek hun bedrijf 
(onder bepaalde omstandigheden) aanbieden niet kunnen aan- 
kopen.  
Indien er geen verhoging komt richting € 210 miljoen, betekent dit 
dat wij met een  beperkte voorraad grond een grote opgave moeten 
bedienen. Dit leidt tot vertraging en minder doelrealisatie en be- 
tekent dat wij boeren minder goed kunnen helpen bij vraagstukken 
waarvoor zij zich bij de provincie gemeld hebben. 
 
Om adequaat de (strategische) kansen die zich aandienen in het  
kader van het PNP te kunnen benutten, is uitbreiding van het inves-
teringskrediet essentieel en is een verhoging naar € 210 miljoen  
passend voor de komende periode.  
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Vraag 15  
Het IPO voert z’n eigen koers om aan te dringen op doorzetten van NPLG terwijl 
BBB daar erg terughoudend in is. Het NPLG gaat alleen maar over herverdeling 
van eigendommen en daar is BBB op deze manier op tegen. Als je grond wilt ver-
werven kun je kopen, is je geld op moet eerst wat anders verkopen i.p.v. steeds je 
krediet opschroeven. Omdat er veel niet bekend is wordt er nog niet verkocht. 
Kan dat ook een reden zijn om dan maar even niet te kopen? Zo nee, waarom 
niet? Tijd kopen is misschien beter dan grond kopen.  
 

Antwoord 15 
Vanuit het IPO hebben we, de samenwerkende provincies, een uitge-
breide zienswijze op het NPLG opgesteld. Hierin geven we onder 
meer bij het Rijk aan dat het op veel onderdelen nog schort aan in-
strumentarium en ook aan duidelijkheid over wat gebiedsprocessen 
en ruilprocessen in de weg kan zitten. We vragen onder meer om 
duidelijkheid over een aantal van de doelen en opgaven en het  
zorgen voor goed instrumentarium (langjarige ondersteuning voor 
groenblauwe diensten). Het NPLG zelf gaat niet over herverdeling 
van eigendommen, maar geeft ons wel opgaven (klimaat, stikstof, 
water en klimaat) mee waarbij dat aan de orde is. 
 
In Drenthe werken we aan het DPLG waarbij we uitgaan van vrij- 
willigheid. We constateren dat, wanneer er sprake is van het (in  
overleg en op basis van vrijwilligheid) afwaarderen van grond, aan-
vullend instrumentarium (ondersteuning voor groenblauwe diensten) 
grotendeels nog ontbreekt. Daarnaast is het niet voor elke ruil- of 
landingslocatie aan te geven welke doelen daar in de komende jaren 
van toepassing zijn, wat de grondmobiliteit tegenwerkt. Immers, als 
een agrarisch ondernemer verplaatst zal hij ook een mate van zeker-
heid willen over de locatie en voorwaarden. 
 
Om die reden is er op dit moment meer sprake van aankopen dan 
van verkopen. Op termijn is het wel degelijk de bedoeling dat de 
voorraad grond weer terug op de markt komt als landbouwgrond, 
als afgewaardeerde landbouwgrond of, in het geval van NNN of bos 
buiten het NNN, als natuur.  
 
Het niet verder gaan met aankopen legt alle processen en bijbeho-
rende gronddynamiek stil. Ook kan verkoop van een bedrijf aan de 
provincie in het belang zijn van de boer, zodat hij verder kan. Zeker 
wanneer de markt op die locatie niet wil instappen vanwege mo- 
gelijk toekomstige provinciale doelen. En voor het realiseren van de 
opgaven, niet alleen de nieuwe opgaven maar ook het bestaande 
NNN, is wel degelijk aanvullende ruilgrond noodzakelijk. Aanvul-
lende ruilgrond die weer terug in de markt zal worden gezet in een 
van de categorieën.  
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Vraag 16 
Het signaal bereikt ons regelmatig dat Prolander boven de marktprijs grond aan-
koopt waardoor het voor ieder ander onmogelijk wordt grond aan te kopen. 
Heeft de provincie zicht op de verkoopprijzen en toetst de provincie of grond 
marktconform aangekocht wordt?  
 
 

Antwoord 16 
Bij verwerving van gronden en gebouwen is vrijwilligheid het uit-
gangspunt. Daarnaast gelden de principes van marktwerking, gelijk-
berechtiging, transparantie en openbaarheid. Dit betekent in begin-
sel een openbaar transparant proces, op basis van een onafhankelijke 
taxatie en een gelijke behandeling in gelijke situaties en het voorko-
men van staatssteun. 
Er worden alleen marktconforme aan- en verkopen gedaan. Zij  
worden getoetst aan de op dat moment geldende grondprijzen  
binnen het totale verkoopvolume in een regio, gebaseerd op een on-
afhankelijke taxatie die wordt uitgevoerd door één of twee gecertifi-
ceerde taxateurs. 

 
Hoogachtend, 
 
Gedeputeerde Staten van Drenthe, 
 
 
 
 
    
 , voorzitter   , secretaris 
 
Bijlage Kaart 
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Aan de voorzitter van Gedeputeerde Staten 
in de provincie Drenthe 
Mevrouw J. Klijnsma 
Postbus 122 
9400 AC  ASSEN 
 
Betreft: schriftelijke vragen (ex. artikel 41 RvO) betreffende grondaankoop Prolander 
 
Assen, 1 maart 2024. 
 
 
Geachte voorzitter, 
 
BBB maakt zich zorgen over grondaankoop en de redenen van grondaankoop in relatie tot diverse 
wettelijke opdrachten die we hebben te realiseren.  
In de afgelopen periode zijn er diverse signalen over grondaankoop bij de fractie van BBB 
terechtgekomen. Daarnaast verschenen er ook mediaberichten over grondaankoop / NNN of de 
Bomen & Bossenstrategie. 
 
De BBB heeft naar aanleiding van het bovenstaande een aantal vragen over grondaankoop en het 
investeringskrediet en de opdracht aan de uitvoeringspartij Prolander opgesteld: 
 

1. Op basis van welke opdracht wordt grond aangekocht en in hoeverre gaat Prolander proactief 
op zoek naar beschikbare gronden of voert Prolander enkel op verzoek van de Provincie deze 
taak uit? 

2. Zoals BBB kan terugvinden is de voornaamste aankoop opdracht in het kader van de Bomen 
& Bossenstrategie en het NNN. Waar ligt het criterium voor de keuze aankoop in plaats van 
de grond bij de eigenaar te laten? 

3. Sinds het Natuurpact 2013 zijn gronden aangekocht. Is de B&B strategie en het NNN een 
uitbreiding ten opzichte van het toenmalige EHS? 

4. Gronden die aangekocht worden door andere partijen dan Prolander, vallen die ook onder 
NNN of de B&B strategie? Bijvoorbeeld “Land van ons”? 

5. De emissierechten van de opgekochte bedrijven worden ingenomen voor de provincie. 
Hoeveel is dit tot 1 januari 2024 en wat wordt met deze rechten gedaan? Gezien de laatste 
jurisprudentie hoeft dit niet geheel ten goede te komen aan de natuur en dus kunnen PAS 
melders hiermee uit de voeten? Zo niet, waarom niet? 

6. Hoe zijn de verhoudingen tussen wie wat doet? Grond wordt door Prolander gekocht en dan? 
Wie zorgt voor alle (administratieve) stappen en de bewaking daarop?  

7. Is inzichtelijk welke gronden gekocht zijn door Prolander als ruilgrond? We ontvangen hier 
graag een overzicht van. 

8. Hoe wordt het proces van verplaatsen gestimuleerd door de provincie? 
9. In het PPO 2023 staat dat er nog 2.362 hectare grond beschikbaar moet komen tbv NNN. Hoe 

is de stand nu? 
10. Hoeveel van de 140 miljoen Euro is al verworven grond en hoeveel is nog openstaand 

krediet? Met andere woorden, wat zit er in die 140 miljoen? En daarnaast: als er 70 miljoen 
Euro extra krediet komt zijn dan alle opgaven bekostigd? Zo niet, wat dan? 



 
 

 
11. Natuur verbeteren begint bij goed en gedegen onderhoud en herstel; om natuurdoelen te 

realiseren ga je eerst je bestaande arsenaal goed herstellen/onderhouden. Is het in beeld (en 
dan niet de NDA’s) hoe de opdracht van onderhoud eruit ziet en hoe is er controle op de 
uitvoering? 

12. Boeren in NNN gebieden weten niet wat er met hun grond kan of niet kan; ze worden niet op 
de hoogte gebracht en nergens is te zien wat kan en niet kan; plannen zijn er nog niet. Er 
wordt gewoon gekocht omdat iemand het kaartje heeft ingekleurd. Kan de provincie helder 
en duidelijk aangeven welke gebieden beperkt worden in de mogelijkheden en welke niet? 
Dus wat mag in NNN, wat in GBDA etc. Wij ontvangen graag een overzicht wat waar wel kan. 

13. Hoeveel van de 114 bedrijven hebben hun bedrijf daadwerkelijk te koop staan en laten jullie 
meebieden? Daarnaast: hoeveel van deze bedrijven vallen onder LBV+ regeling en hoeveel 
daarvan zijn geschikt als ruilgrond of landingsplaats? 

14. Als we het investeringskrediet niet ophogen naar 210 miljoen Euro kunnen we dus straks 
geen boeren meer verplaatsen / pas melders helpen of (ruil)grond aankopen? 

15. Het IPO voert z’n eigen koers om aan te dringen op doorzetten van NPLG terwijl BBB daar erg 
terughoudend in is. Het NPLG gaat alleen maar over herverdeling van eigendommen en daar 
is BBB op deze manier op tegen. Als je grond wilt verwerven kun je kopen, is je geld op moet 
eerst wat anders verkopen i.p.v. steeds je krediet opschroeven. Omdat er veel niet bekend is 
wordt er nog niet verkocht. Kan dat ook een reden zijn om dan maar even niet te kopen? Zo 
nee, waarom niet? Tijd kopen is misschien beter dan grond kopen. 

16. Het signaal bereikt ons regelmatig dat Prolander boven de marktprijs grond aankoopt 
waardoor het voor ieder ander onmogelijk wordt grond aan te kopen. Heeft de provincie 
zicht op de verkoopprijzen en toetst de provincie of grond marktconform aangekocht wordt? 

 
Namens de fractie van BBB-Drenthe, 
 
Gert-Jan Schuinder, 
Fractievoorzitter. 
 


